首 页 | 期刊介绍 | 编委会 | 编辑部介绍 | 投稿指南 | 期刊订阅 | 广告合作 | 留言板 | 联系我们 |

2013, Vol. Issue (2) :185-192

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

<< Previous Articles | >>

在线口碑传播的意见领袖识别方法研究

蔡淑琴1,马玉涛1,王瑞2

- 1. 华中科技大学管理学院, 湖北 武汉 430074;
- 2. 暨南大学管理学院, 广东 广州 510632

Study on the Method of Identifying Opinion Leaders for Online Word-of-mouth Communication

CAI Shu-gin¹, MA Yu-tao¹, WANG Rui²

- 1. School of Management, Huazhong University of Science and Technology, Wuhan 430074, China;
- 2. School of Management, Jinan University, Guangzhou 510632, China
 - 摘要
 - 参考文献
 - 相关文章

Download: PDF (1120KB) HTML (1KB) Export: BibTeX or EndNote (RIS) Supporting Info

摘要 Web2.0技术应用的不断深化, 使得越来越多的用户在网络上发布对产品、服务、品牌或企业的评价, 这些在线口碑极大影响着消 费者的购买决策和企业的声誉、利润,如何识别出在线口碑传播中的意见领袖对企业有着重要价值。本文结合RFM模型和情感词自动判 别方法,考虑情感(S)这一个新的指标,提出了RFMS模型来测量在线口碑发布者的影响力,应用人工神经网络识别出意见领袖,以程度中 心性来评估识别结果的有效性。本文采用网络上获取的大众点评网的美食评论语料,对所提出的方法进行了数据实验,实验结果表明,该 方法能够精确识别出意见领袖。

关键词: 在线口碑传播 意见领袖 识别方法 RFM 情感

Abstract: The deepening adoption of Web2.0 technology makes more and more users publish reviews on the web about products, services, brands or business, and the online word-of-mouth greatly influences customers' purchasing decisions and corporate reputations. Therefore, it makes sence for enterprises to identify the opinion leaders of online word-of-mouth communication. In this study, combining RFM model and automatically measuring method of sentiment words, a RFMS model is proposed to measure the influence of online word-of-mouth publisher, identify opinion leaders by applying artificial neural network, and assess the validity of identifying results based on degree centrality. The online reviews of dianping.com are analyzed, and based on those reviews the proposed method is verified. Results show that the proposed method in this paper can accurately identify opinion leaders.

收稿日期: 2011-02-26;

基金资助:国家自然科学基金项目(71071066);教育部人文社科规划基金项目(11YJA630098);教育部人文社科青年基金项目 (12YJC630208)

引用本文:

蔡淑琴,马玉涛,王瑞二在线口碑传播的意见领袖识别方法研究[J] 中国管理科学,2013,V(2):185-192

- [1] 陈明亮.在线口碑传播原理 [M].浙江: 浙江大学出版社, 2009.
- [2] Decker R, Trusov M. Estimating aggregate consumer preferences from online product reviews [J]. International Journal of Research in Marketing, 2010, 27:293-307.
- [3] Zhang J J, Mao Zhenxing. Image of all hotel scales on travel blogs: Its impact on customer loyalty[J]. Journal of Hospitality Marketing&Management, 2012, 21(2):113-131.
- [4] Chen Yubo, Xie Jinhong. Online consumer review: word-of-mouth as a new element of marketing communication mix[J].Management Science, 2008, 54(3): 477-491.

Service

把本文推荐给朋友 加入我的书架 加入引用管理器 **Email Alert**

作者相关文章

蔡淑琴

RSS

马玉涛

王瑞

- [5] Kumar V, Petersen J A, Leone R P. How valuable is word of mouth?[J]. Harvard business review, 2007, 85: 139-146.
- [6] Li Y M, Lin C H, Lai C Y. Identifying influential reviewers for word-of-mouth marketing[J]. Electronic Commerce Research and Applications, 2010, 9:294-304.
- [7] Kim E, Lee B.E-CRM and digitization of word-of-mouth[J]. International Journal of Management Science, 2005, 11(3): 47-60.
- [8] Mudambi S M, Schuff D. What makes a helpful online reviews? A study of consumer reviews on amazon.com[J]. MIS Quarterly, 2010, 34(1): 185-200.
- [9] Sweeney J C, Soutra G N, Mazzarol T. Word of mouth: measuring the power of individual messages [J]. European Journal of Marketing, 2012, 46(1): 237-257.
- [10] Dobele A, Lindgreen A., Beverland M, et al. Why pass on viral messages? Because they connect emotionally [J]. Business Horizons, 2007,50 (4): 291-304.
- [11] Dellarocas. C N, Neveen A F, Zhang Xiaoquan. Exploring the value of online product reviews in forecasting sales: the case of motion pict`ures [J]. Journal of Interactive Marketing, 2007, 21(4): 23-45.
- [12] Liu Yong. Word-of-mouth for movies: its dynam ics and impact on box office receipts [J]. Journal of Marketing, 2006,70: 74-89.
- [13] Duan Wenjing, Gu Bin, Whinston A B. Do online reviews matter? An empirical investigation of panel data [J]. Decision Support Systems, 2008, 45(4):1007-1016.
- [14] Clemons E K.When online reviews meet hyper differentiation: a study of the craft beer industry [J]. Journal of Management Information Systems, 2006, 23(2): 149-171.
- [15] McCarty J A, Hastak M. Segmentation approaches in data-mining: a comparison of RFM, CHAID, and logistic regression [J]. Journal of Business Research, 2007, 60(6): 656-662.
- [16] Yeh I C, Yang K J, Ting Taoming. Knowledge discovery on RFM model using Bernoulli sequence [J]. Expert Systems with Applications, 2009, 36:5866-5871.
- [17] Cheng C H, Chen Y S.Classifying the segmentation of customer value via RFM model and RS theory [J]. Expert Systems with Applications, 2009, 36:4176-4184.
- [18] Xiao Zhi, Ye Shijie, Zhong Bo,et al.BP neural network with rough set for short term load forecasting [J]. Expert Systems with Applications, 2009, 36: 273-279.
- [19] Erilli N A, Yolcu U, Erol E,et al. Determining the most proper number of cluster in fuzzy clustering by using artificial neural networks [J]. Expert Systems with Applications, 2011, 38: 2248-2252.
- [20] Tsai C F, Wu J W. Using neural network ensembles for bankruptcy prediction and credit scoring [J]. Expert Systems with Applications, 2008, 34:2639-2649.
- [21] Turney P. Thumbs up or thumbs down? Semantic orientation applied to unsupervised classification of reviews [C]//Proceedings of the 40th Annual Meeting on Association for Computational Linguistics. Stroudsburg: Association for Computational Linguistics, 2002.
- [22] Vechtomova O. Facet-based opinion retrieval from blogs[J]. Information Processing & Management, 2010, 46(1): 71-88.
- [23] Ril O E, Wiebe J. Learning Extraction Patterns for Subjective Expressions [C]// Proceedings of the conference on empirical methods in natural language processing. Stroudsburg: Association for Computational Linguistics, 2003.
- [24] Li Nan, Wu D S. Using text mining and sentiment analysis for online forums hotspot detection and forecast [J]. Decision Support Systems, 2010, 48: 354-368.
- [25] 叶强, 张紫琼, 罗振雄. 面向互联网评论情感分析的中文主观性自动判别方法研究[J]. 信息系统学报, 2007, 1(1): 79-81.
- [26] 李实,叶强,李一军, 等.中文网络客户评论的产品特征挖掘方法研究 [J].管理科学学报, 2009, 12(2): 142-152.
- [27] Zhang Han, Fiszman M, Shin D, et al. Degree centrality for semantic abstraction summarization of therapeutic studies [J]. Journal of Biomedical Informatics, 2011, 44: 830-838.
- [28] Borgatti S P,Cross P.A relational view of information seeking and learning in social networks [J].Management Science, 2003, 49(4): 432-445.
- [1] 潘安成, 李笑男.基于情感反应的组织即兴成因机理研究[J]. 中国管理科学, 2012,(4): 185-192
 - 赵慧群 陈国权C.团队两种多样性、互动行为与学习能力关系的研究
- [2] [J]. 中国管理科学, 2010, 18(2): 181-192
- [3] 赵晓煜, 黄小原, 孙福权.基于RFM分析的促销组合策略优化模型[J]. 中国管理科学, 2005,(1): 60-64

Copyright 2010 by 中国管理科学